
stickém prumyslu, imise.
• Dimenze 8: Sociální problémy: procento krimi-

nality, chudoba, příjemci sociálních dávek.

Vzhledem k modelu prostorového us-
pořádání rovnocenných životních podmínek
by se však mělo při volbě ukazatelu ve větší
míře usilovat o respektování dimenzí 7 (živ-
otní prostředí) a 8 (sociální problémy).

Regionální disparity ve smyslu
instrumentálních  aspektů 

K vyrovnání regionálních disparit, event.
vytvoření rovnocenných životních pod-
mínek musí dojít na základě  politického
nebo ústavněprávního nařízení.  Na pozadí
současného vývoje v členských státech
Evropského pracovního společenství (ros-
toucí regionální polarizace)  se pokládá im-
plementace modelu prostorového us-

pořádání "rovnocennost" v těsné souvislosti
s cílem udržitelnosti právě v zemích, v nichž
dochází v prostorovém plánování ke zlomu,
za naléhavě nutnou a stanovení zákonných
norem za věc, o niž je nutno usilovat.

Zdá se, že politika regionálního vyrovnání
je na první pohled na pozadí tísnivých fi-
nančních možnosti možná jen stěží. Decen-
tralizační strategie se však zdají být naléhavě
nutnými. To platí přibližně pro decentralizaci
faktoru vědění na základě vyhodnocení
umístění vysokých škol v regionu. Ještě výz-
namnější se zdá decentralizace státních
správních orgánu a vybudování regionální
samosprávné úrovně. Odpovídajícími
opatřeními  (zapojením vysokých škol do re-
gionální zájmové oblasti, vytvoření regionál-
ních parlamentů) by se mohlo přispět k
posílení regionálního povědomí a eventuálně
k vytvoření tvůrčího prostředí.

Jako směrodatná záruka zhodnocení
znevýhodněných oblastí, a tím vytvoření
rovnocenných životních podmínek se např.
v Bavorsku ukázaly klasické instrumentáře
prostorového plánování, totiž střediskové
obce a rozvojové osy. Ve státech procháze-
jících transformací by měly být vzhledem
k nedostatku finančních prostředků v bu-
doucnosti   posíleny  takové postupy v pros-
torovém plánování, aby byly v dílčích pros-
torech aktivovány endogenní potenciály.  Na
základech již existujících regionálních kon-
ceptů rozvoje by měl být posílen stupeň re-
alizace zavedením regionálního manage-
mentu a mobilizace regionálních aktérů.
Vnitroregionální a meziregionální propojení
sítěmi a participace aktérů z oblasti vědy
a kultury by se měly rovněž zintenzívnit.

Bayreuth/Drážďany 20. ledna 1999

EVROPSKÁ MĚSTA: 
MOTORY RŮSTU NA CESTĚ DO TŘETÍHO TISÍCILETÍ

Pod tímto názvem proběhla začátkem
března tohoto roku v nově realizovaném
Mezinárodním kongresovém centru, bu-
doucí součásti výstaviště, využívajícího
plochy bývalého letiště v Mnichově - Riemu,
mezinárodní konference. Spolupořadateli
akce byly zemské hlavní město Mnichov,
asociace evropských měst Eurocities a
Evropská komise.

Program dvoudenní konference, jíž se
zúčastnilo 245 delegátů (zástupců vládních
a městských administrativ, univerzitních a
výzkumných ústavů, městských asociací,
evropských orgánů, konzultačních a po-
radenských firem a odborného tisku), byl
rozdělen do tří plenárních zasedání, přičemž
mezi prvním a druhým z nich byly us-
pořádány tři paralelní tématické workshopy.

Mnichovský primátor Christian Ude za-
hájil úvodní plenární zasedání. V něm jed-
notliví řečníci seznámili účastníky se zásad-
ními problémy, spojenými s růstem měst a

aglomerací a s urbánní politikou Evropské
unie a neziskové asociace Eurocities, spoju-
jící 87 měst z 26 evropských zemí. Zasedání
a navazující první workshop se podrobněji
zabývaly tvorbou specializovaných eko-
nomických a oborových zón (sectors & clus-
ters) v evropských městech/regionech a
průvodními jevy - novými pracovními
možnostmi, environmentálními otázkami
apod.

Workshopy, jejichž jednotícím prvkem byly
faktory úspěchu a strategie růstu evropských
měst a aglomerací v rámci relevantních
oborů, byly tématicky členěny takto: 
1. Informatika (telematika), média a kultura; 
2. Zdravotnictví, biotechnologie, mecha-

tronika (kombinace tradičních a nově
zaváděných technologií);

3. "Green markets" (ekologické hospo-
daření s odpady a energií), turismus a fi-
nanční služby.

Druhé plenární zasedání bylo zaměřeno
na jednotnou urbánní politiku Evropské
unie, trvale udržitelný urbánní rozvoj a
prognózy průvodního růstu ekonomiky a za-
městnanosti, přičemž někteří z řečníků se
zaměřili na konkrétní zkušenosti ze svých
zemí.

Závěrečné zasedání zhodnotilo průběh
konference a nastínilo pravděpodobný
rozvoj evropských měst v následujících
letech. Vedle mnichovského primátora v
něm vystoupili primátoři Helsinek, Bilbaa,
Palerma a Lipska, zástupci Evropské komise
a dvou univerzit (Liverpool a Rotterdam). 

Redakce požádala některé z účastníků
konference o exkluzivní příspěvky.
Doufáme, že budeme mít možnost vám je-
jich názory zprostředkovat.

Lubor Fridrich  

OTEVŘENÉ STAVBY - CESTA K REGENERACI PANELOVÝCH DOMŮ?
Společnost EXPO 2000 - Sachsen-An-

halt GmbH společně se skupinou CIB us-
pořádala ve dnech 10. - 12. května 1999 v
německém městě Dessau konferenci zabý-
vající se možnostmi přístupu k regeneraci
panelových domů, zejména s ohledem k

podmínkám střední a východní Evropy.
Ukázalo se, že již všeobecně převládl názor,
že panelové domy není vhodné bourat, ale
naopak, že je třeba usilovat o to, aby se je-
jich fyzická a morální životnost prodloužila.
Na jedné straně to tedy znamená odstranit

defekty a vady konstrukcí, na straně druhé
je pak třeba umožnit co možná největší vari-
abilitu jejich užití - tak, aby svými užitnými
vlastnostmi byly domy schopny úspěšně
konkurovat jiným stavebním druhům a
sídliště aby byla konkurenceschopná nabíd-



ce bydlení v "kompaktním městě" i v před-
městských domečkových čtvrtích. 

Koncepce "otevřených staveb" vychází z
těchto požadavků a rozlišuje několik úrovní
domu z hlediska jejich žádoucí trvanlivosti či
naopak časové frekvence žádoucích změn.
Zatímco životnost "fixních" součástí má být
co nejdelší a rozhodování o změnách v nich
musí podléhat řadě formálních procedur i
méně formálních dohadování, jsou
rozhodování o "výplňových" částech v co
největší míře ponechávána uživatelům - rod-
inám nebo jednotlivcům. V této souvislosti
předvedl pan Karel Dekker z Nizozemí přík-
lad regenerace domů na sídlišti Voorburg,
kde koncepce "otevřených staveb" umožnila
zcela individuální přístup k vnitřním
úpravám podle finančních možností a zájmu
jednotlivých nájemníků. Bytová asociace
jako majitel nájemníkům zaručuje, že celá

přestavba bytů podle gusta nájemníků včetně
výměny instalací trvá nanejvýše10 dnů a
neobtěžuje jejich sousedy. Při vyhodnocení
první fáze realizace se ukázalo, že nakonec
do regenerace vložili jinak nepříliš bohatí ná-
jemníci v úhrnu více vlastních prostředků,
nežli byla původní představa bytové asoci-
ace, kterou nájemníci považovali za příliš
drahou. To se projeví i ve výši nového ná-
jemného: navýšení z titulu "společné části"
regenerace, tj. výměny instalací, opravy
fasád a balkónů, je v průměru poloviční
oproti navýšení vyvolanému individuálními
přáními nájemníků - například nové obklady
a zařízení koupelny, nová kuchyňská linka.
Investice ze strany vlastníka domů (ob-
vodové pláště, instalace, okna, balkóny) má
očekávanou dobu návratnosti 7 let, vzhledem
k tomu, že se podařilo obsadit i dosud prázd-
né byty. 

Koncepce "otevřených staveb" odpovídá
novým podmínkám na trhu bydlení, kde ná-
jemník či družstevník přestává být pasivním
"uživatelem" a stává se stále náročnějším
zákazníkem. To se stále více týká i
neziskového a sociálního sektoru bydlení. I zde
totiž sílí konkurence mezi jednotlivými posky-
tovateli, mezi různými částmi měst a regionů. 

Pokud se toto někomu zdá příliš
vzdálené naší realitě, doporučuji povšim-
nout si zkušenosti zemí bývalé NDR. Zatím-
co přes deseti lety byla velká města NDR
sužována všeobecnou bytovou nouzí, dnes
uvidíte ve východoněmeckých městech
spoustu oken bez záclon, za nimiž jsou
prázdné byty - ty, které neobstály v tržním
usilování o zákazníka. 

Písemné materiály konference jsou
k dispozici u autora informace. 

Karel Maier

MEZINÁRODNÍ URBANISTICKÉ SYMPOSIUM ZAMĚŘENÉ NA ŽIVOTNÍ
PROSTŘEDÍ VE MĚSTECH (IUPEA URBAN ENVIRONMENTAL
PLANNING  - POLICIES, INSTRUMENTS AND METHODS)
Univerzita v Pretorii, Department of Town and Regional Planning, JAR

Mezinárodní urbanistická asociace -
IUPEA - International Urban Planning and
Environment Association je nezisková orga-
nizace, jejímž cílem je zlepšování kvality
životního prostředí v městských regionech,
zejména tam, kde jsou náročná využití
území, například v hustě obydlených
oblastech. To se týká všech měst a aglomer-
ací, důležitost se zvyšuje s rostoucí velikostí
města a zvyšující hustotou obyvatelstva. Or-
ganizace má sídlo v nizozemském Gronin-
gen, předsedou je profesor urbanismu Don-
ald Miller z Univerzity Washington a
místo-předsedou profesor urbanismu Gert
de Roo z univerzity v Groningen v Holand-
sku. Vzrůstající zájem o způsoby integrace
urbanistického plánování s ochranou život-
ního prostředí je vidět i v počtu členských
zemí, který se zvýšil na 33. Asociace pořá-
dala již dvě symposia - v roce 1994 na uni-
verzitě v Seattlu ve Spojených státech a v
roce 1997 na univerzitě v Groningen v
Holandsku. Třetí symposium se konalo 5. -
9. dubna na univerzitě v Pretorii v Jižní
Africe. Konalo se pod titulkem "Životní
prostředí a podmínky urbanistického rozvo-
je: příležitost nebo hrozba rozvoje?" Předse-
dou řídícího výboru byl Dr. Hennie Neeth-

ling, místopředsedou profesor urbanismu
Sakkie Badenhorst, oba z Pretorie.

Sympozium se zaměřilo na vztah mezi
potřebami urbánního rozvoje na jedné straně
a urbánním rozvojem ohroženou kvalitou
životního prostředí na straně druhé. Vy-
cházelo se z postulátu, že v zájmu dosažení
trvale udržitelné rovnováhy mezi oběma je
nutné, aby obě oblasti byly řešeny vzájemně
a provázaně. Je to velmi obtížné ve světě,
kde panuje značná nerovnováha mezi kon-
centrací populace a přírodními zdroji. Si-
tuaci ovlivňuje rozdílná úroveň ekonomick-
ého rozvoje a urbanizace, zhoršuje ji vysoká
porodnost v určitých částech světa a stárnutí
populace v jiných, rostoucí míra chudoby,
nezaměstnanosti, hladu a nemocí, bezdo-
movectví. Proto se mezi odborníky objevuje
názor, že dosud nebylo vykonáno mnoho
pro odvrácení těchto negativních tendencí.
Z tohoto důvodu tematika sympozia byla
široká, zahrnující etické otázky, trvale
udržitelný rozvoj, ekonomické aspekty,
problémy konzervace a kulturního dědictví,
kulturní problematiku, politiku a regulaci,
výchovu a vzdělávání i případové studie. 
Cíl třetího mezinárodního symposia bylo
diskutovat metody a cesty řešení konfliktu

mezi rychlým růstem měst, urbanistickým
plánováním a aktivitami upravujícími život-
ní prostředí.. Analyzovaly se nezbytné
potřeby rozvoje se zaměřením na plánovací
strategii a metody, které by redukovaly neg-
ativní dopad na životní prostředí. Účastníky
byli ti všichni, kteří řeší v nejširším kontextu
problémy urbanistického rozvoje a prob-
lematiku životního prostředí v urbanizo-
vaných oblastech. To znamená vedoucí pra-
covníci státních a polostátních organizací,
nevládních organizací, odborní pracovníci
pracující ve zmíněných oblastech a aka-
demická obec. Symposium bylo určeno
delegátům  různých disciplín jako je urbanis-
mus, architektura, regionální plánování,
strategické plánování, municipální ekonomi-
ka, stavební inženýrství, dopravní in-
ženýrství, zahradní architektura a tvorba
krajiny, obchodování a management s
pozemky i zpracování odpadů. Akademický
program, který řídila Dr. Riana Stoneová,
sestával z těchto témat:
• etika a filozofie životního prostředí,
• urbanistický rozvoj a životní prostředí,
• právo životního prostředí,
• obchodní aktivity a životní prostředí,
• městské komunity a jejich životní prostředí,




